
در ادامه اعتراض ها به حضور دستفروشان: 

  مغازه داران و دستفروشان
 خیابان جمهوری با هم درگیر شدند

 آغاز طرح پلیس برای پاکسازی مکان های 
تجمع دستفروشان با حکم قضائی

شهروند| ماجرای برخورد با دستفروشان که 
از آذر ماه امســال شروع شده بود، همچنان ادامه 
دارد. ماجرایی که با اعتراض مغازه داران نســبت 
به حضور گســترده دستفروشان شــروع شد و 
حالا هر روز بعُــد تازه ای به خــود می گیرد. روز 
یکشنبه نوبت به دستفروشان خیابان امیراکرم 
بود تا اعتراض مغازه داران گریبانشــان را بگیرد. 
کسبه خیابان امیراکرم همان روز در اعتراض به 
حضور این دستفروشان دست به اعتصاب زده و 
کرکره های مغازه هایشان را پایین کشیدند. کار به 
جایی رسید که آنها با سردادن شعارهایی خواستار 
جمع آوری دستفروشان و حمایت از کسبه این 
خیابان شدند. به گزارش ایسنا دیروز هم در ادامه 
این تنش ها تعدادی از کسبه بازار میلاد قائم برای 
جلوگیری از فعالیت دستفروشان به زور متوسل 
و درگیر شــدند. درگیری تا جایی بالا گرفت که 
به زد و خورد میان تعدادی از کســبه بازار میلاد 
قائم )شانزه لیزه( با دستفروشان برای جلوگیری 
از فعالیت آنها منتهی شد. مغازه داران از فعالیت 
دستفروشــانی که هیچ هزینه ای برای فعالیت 
خودشان نمی کنند، اعتراض دارند و معتقدند که 
رقابت بین آنها و دستفروشان برابر نیست؛ چون 
آنها هزینه هایی را می پردازند که دستفروشــان 
هیچ یک از این مســئولیت ها را ندارند. به گفته 
یکی از کسبه آنها هر  ســال در آستانه شب عید 
که می توانند رونقی را در بازارشان شاهد باشند با 
معضلی به نام دستفروشی مواجه هستند و هیچ 
مسئولی هم پاسخگوی این مشکل نیست. یکی از 
مغازه داران با بیان این که امسال دیگر توان تحمل 
دستفروشان را نداریم، می گوید: »آن قدر نسبت 
به این موضوع اعتراض خواهیم کرد تا به نتیجه 
برســد.« او حرف های دیگری هم می زند: »روز 
یکشنبه نماینده شهردار تهران به این محل آمد تا 
به سخنان واحد های صنفی در این زمینه گوش 
دهد و راهکاری برای حل این مشکل ارایه کند اما 
هنوز به نتیجه نرسیده ایم.« یکی دیگر از کسبه 
هم می گوید: »واحد های صنفی در ایام  ســال با 
کاهش فروش و رکود روبه رو هستند و در روزهای 
آخر مانده به پایان  ســال که فروش آنها افزایش 
می یابد، دستفروشان مانع می شوند و بازارشان را 
خراب می کنند و مردم نیز به دلیل ارزانی به سمت 
آنها گرایش دارند.« به گفته این فروشنده برخی 
دستفروشان با پرداخت مبالغ بسیار کمی مثلا 50  
هزار تومان به ماموران شهرداری به راحتی فعالیت 
می کنند. در این میان اما یکی از دستفروشان که 
با مغازه داران درگیر شده بود، می گوید: »بسیاری 
از مردم توان مالی کافــی ندارند و ما نیز اجناس 
ارزان تــری با کیفیــت خوب تهیــه می کنیم و 
می فروشیم؛ به همین خاطر نباید فقط به فکر قشر 
مرفه جامعه بود و ما نیز با عرضه کالاهایی با قیمت 
کمتر به مردم، سعی داریم که همه برای ایام عید 
اجناس و کالاهای مورد نیاز خود را تهیه کنند و 
امثال من نیز از این طریق امرار معاش کنیم.« این 
دستفروش می گوید که مانع فعالیت مغازه داران 
نیستند و هر کسی می تواند فعالیت خود را ادامه 
دهد. ما به آنهــا کاری نداریم و آنها نیز نباید به ما 

کاری داشته باشند. 
عصر روز یکشنبه در سه راه  جمهوری، خیابان 
امیراکــرم هم همیــن وضع حاکم بــود. تعداد 
زیادی از فروشــندگان پوشــاک در اعتراض به 
حضور دستفروشان، مغازه های خود را به حالت 
نیمه تعطیل و تعطیل درآوردنــد و کرکره های 
مغازه ها را پایین کشیدند. آنها نسبت به این اتفاق 
تجمع کردند و از نیــروی انتظامی که در محل 
حضور یافته بود، خواستار جمع کردن فروشندگان 
کنار خیابان و حمایت از مغازه داران شدند. سردر 
برخی مغازه ها پلاکاردها و پارچه هایی با جملات 
اعتراضــی در مورد حضور دستفروشــان نصب 
شــده که روی یکی از این پارچه ها عنوان شده 
اســت »به دلیل جمع آوری نکردن ســد معبر 
و دستفروشــان طی دو روز کســبه بازار میلاد 
قائم اعتصاب نموده و پاســاژ تعطیل است.« به 
گفته برخی فروشــندگان این حرکت اعتراضی 
از روز یکشنبه آغاز شــده تا شهرداری نسبت به 

جمع آوری دستفروشان اقدام کند.
حالا همین اعتراض ها منجر شد تا شهرداری 
منطقه 11 و فرماندهــی انتظامی تهران بزرگ 
نشست مشترکی برگزار کنند. موضوع نشست 
هم دســتفروش ها و اعتراض کســبه نسبت به 
فعالیت آنها بود. شــهردار منطقه 11، جانشین 
فرماندهی انتظامی تهران بــزرگ، رئیس یگان 
حفاظت شــهرداری تهران، مدیرعامل شرکت 
ساماندهی صنایع و مشــاغل شهر و مدیرعامل 
شرکت شهربان شهرداری تهران افرادی بودند که 
در این نشست حضور داشتند. کریمی، جانشین 
فرمانده انتظامی تهران بزرگ در این نشست بر 
لزوم ساماندهی دســتفروش ها در سطح شهر 
تهران تأکید کرد و گفت: »ایجــاد 22 نقطه در 
شهر تهران برای تأمین محل مناسب عرضه کالا 
توسط دستفروش ها به ویژه در نقاط مرکزی شهر 
تهران ازجمله مناطق 1،5،11،12 مدنظر ما است 
که برای این منظور در حال برنامه ریزی هستیم.« 
در این نشســت قرار شــد تا از عصر روز گذشته 
مکان های مــورد توجه و تجمع دستفروشــان 
بررســی شــود؛ پلیس در محل حاضر شده و با 
داشــتن حکم قضائی و اطلاع رســانی محیطی 
با تأکید بــر ممنوعیت قانونی دستفروشــی و 

بساط گستری در معابر، محل را پاکسازی کند.

به بهانه جلب توجه نابینایان و سالمندان

صدای گوینده زن ایستگاه های مترو مردانه شد
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شهروند| صدای گوینده ایستگاه ها در بعضی از 
خطوط متروی تهران تغییر کرده و چند روزی است 
که به جای گوینده زن، صدای یک مرد نام ایستگاه ها 

را در واگن های قطار می خواند.
چند روزی است مســافران خط 2 متروی تهران 
وقتی به ایســتگاه ها می رســند، صدای آشــنای 
همیشــگی نام ایســتگاه را اعلام نمی کند. صدای 
همیشــگی صدای یک زن بود که سال هاســت در 
قطارهای زیر زمینی تهران شــنیده می شود و حالا 
دســت کم در یکی از خط های مترو، یکی در میان 
 شــده است. کم نیســتند مســافرانی که در مترو، 
می پرسند چرا صدای گوینده ایستگاه ها تغییر کرده 
است؟ گروهی می گویند قرار اســت، صدای زنان را 
بردارند و به جای آن صدای مردان را بگذارند و گروه 
دیگری هم می گویند شاید صدای گوینده زن بلند و 
رسا نبوده و صدای مردان را گذاشته اند که مردم نام 
ایستگاه ها را بهتر بشنوند. در شرکت راه آهن شهری 
تهران و حومه یا همان مترو اما احسان مقدم، سخنگو 
و مدیر روابط عمومی مترو به »شهروند«، می گوید: 
همکاران ما در متروی تهران در حال اجرای یک طرح 
پایلوت هستند و به طور آزمایشی در یکی از خطوط 
مترو )خط 2( صدای گوینده هــای مرد را هم برای 
اعلام ایستگاه ها مورد استفاده قرار دادند. این طرح در 
مراحل آزمایشی و پایلوت است و هنوز قرار نیست در 
همه ایستگاه های مترو اجرا شود تا نتایج بررسی ها 

مشخص شده و درباره آن تصمیم گیری شود.
آن طور که مقدم توضیح می دهد، استفاده از صدای 
مردان به عنوان گوینده ایستگاه ها در مترو بر مبنای 
این طرح صورت گرفته که صدای گوینده زن و مرد به 
ویژه برای افراد نابینا و نیز سالمندان که دقت کمتری 
در پیدا کردن مسیر و ایســتگاه ها دارند، به عنوان 
راهنما عمل کند به این ترتیب که:» این موضوع هنوز 
در دست مطالعه است و تاکید می کنم هنوز مشخص 
نیست که این طرح در تمام ایستگاه ها اجرا شود. در 
واقع ما در حال آزمایش این موضوع هستیم، به این 
ترتیب که برای مثال در مســیر خط شرقی به غرب 
مسیر رفت را گوینده خانم و مسیر برگشت را گوینده 
آقا اعلام کند به این ترتیب که افراد زمانی که سوار یک 
خط می شوند طول مسیر رفت را با صدای گوینده 
آقا طی می کنند و مسیر برگشت را با صدای گوینده 

خانم و این به آنها در مسیریابی کمک می کند.«
شهرداری تهران در سال های اخیر تمرکز بیشتری 
بر مترو گذاشته و سالی 17 کیلومتر مترو می  سازد. 
پیش از این شهردار تهران گفته بود که تا همین یکی 
دو ســال دیگر همه خطوط متروی تهران را تحویل 
می دهد ،  این در حالی اســت که هنــوز جانبازان و 
نابینایان و حتی سالمندان نمی توانند از ایستگاه ها 
و خدمات مترو در تهران اســتفاده کنند. در چنین 
شرایطی تصمیم متروی تهران برای استفاده از صدای 
زنان و مردان به عنوان صدای راهنما در حالی است 
که به گفته »محسن سرخو«، رئیس کمیته حمل و 
نقل شورای شهر تهران به »شهروند«، می گوید که 
مترو درحال حاضر اساسا برای استفاده از نابینایان و 

سالمندان تجهیز و آماده سازی نشده است که حالا 
بحث اســتفاده از صدای زنان و مــردان را آن هم به 

عنوان راهنما مطرح می کنند.
او می گوید:»هنوز ایستگاه های مترو در تهران به 
آسانسور مجهز نشــده اند با وجود اینکه سالهاست 
این موضوع مورد تاکید قرار گرفته که ســالمندان و 
معلولان نمی توانند از پله ها استفاده کنند اما هنوز 
ایستگاه هایی در تهران هست که برای ورود و خروج 
حتی پله برقی هم ندارد و مســافران اگر نه در همه 
مسیر اما در بخشی از آن باید از صدها پله بالا و پایین 
بروند و امکان استفاده از مترو برای آنها وجود ندارد. 
هم سالمندان و هم معلولان در این زمینه با مشکل 

مواجه هستند.« 
به گفته سرخو مشکل مهم دیگری هم هست و آن 
اینکه در ارتباط با نابینایان، اساسا مترو برای استفاده از 
آنها امنیت ندارد و تا زمانی که دیواره های امن پی.اس.
دی در کناره خطوط مترو در ایستگاه ها نصب نشود، 
نابینایان عموما نمی توانند از مترو استفاده کنند یا 
دست کم اینکه استفاده از مترو به تنهایی برای آنها 

ممکن نیست یا خطرناک است. 
یک سال پیش از این روزها همین موضوع یعنی 
بحث ایمن کردن ایســتگاه های مترو با دیواره های 
پی.اس.دی در شــورای شــهر تهران مطرح شــد. 
اســتفاده از این دیواره ها در بیشتر متروهای جهان 
رایج است، در واقع این دیوارها مسیر پیرامون ریل را 
مسدود می کنند و درهای آن در زمان ورود قطارها 
باز می شود. کشــورهایی که از این سیستم ایمنی 
استفاده کرده اند، حوادث ناشی از سقوط یا خودکشی 
در ایستگاه های مترو را به کمترین میزان ممکن و 
بعضا به صفر رسانده اند. در تهران اما طرح این موضوع 
در شورا مخالفانی پیدا کرد. جعفر تشکری هاشمی، 
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران، گفت 
که شهرداری علاقه مند است که در این زمینه اقدام 
کند اما تا زمانی که هنوز ساخت خطوط مترو تمام 
نشده، صرف اعتبارات چند میلیاردی  برای تجهیز هر 

ایستگاه به این دیواره ها بار مالی زیادی را به شهرداری 
تهران تحمیل می کند. با وجود اینکه انتظار می رفت 
دیگر اعضای شــورا هم از اجرایی شدن این طرح و 
اختصاص اعتبارات به آن حمایت کنند اما در کمال 
تعجب این طرح رای نیاورد. رای منفی اعضای شورا 
به نصب دیوارهای محافظ در ایستگاه های مترو در 
حالی بود که همچنان خبرهایی از خودکشــی در 
ایستگاه ها و حوادث آن به گوش می رسد. تهران هنوز 
خاطره و خبر مرگ یک معلم نابینا را که عصا به دست 
روی ریل قطار افتاد و جانش را از دست داد، از خاطر 
نبرده اند اما از آن سالها تاکنون هیچ اقدامی برای ایمن 
سازی و تجهیز مترو برای اســتفاده نابینایان انجام 
نشده است. دقیقا به همین دلیل است که »سرخو«، 
رئیس کمیته حمل و نقل شورا می گوید:» تا زمانی 
که پی.اس.دی ها نصب نشود در خطوط و محل بازشو 
درها از قبل مشخص نشده باشد استفاده جانبازان و 
معلولان از مترو امکان ندارد. نابینایان اگر وارد مترو 
شوند از سکو پایین می افتند و زیر قطار می روند. قرار 
بود نصب دیواره ها در خط 7 مترو به صورت آزمایشی 
انجام شــود و الان می گویند در خط مهرآباد برای 
اولین بار اجرا می کنیم به هر حال در این شرایط که 
اساسا مترو مخاطب نابینا ندارند، زنانه و مردانه شدن 
صدای گوینده ها کمکی به نابینایان نمی کند، چرا 

که آنها اساسا در مترو حضوری ندارند.«
سرخو در ادامه حرف هایش بر این نکته تاکید کرد 
که در بسیاری از شهرهای جهان که آمار جانبازان و 
معلولان کمتری در مقایسه با ایران دارند، ایستگاه ها 
برای استفاده معلولان تجهیز شده است اما در ایران 
با وجود تعداد زیادی از جانبازان بازمانده از سال های 
جنگ و دفــاع مقدس ما در فضاهای شــهری و در 
متروها و اتوبوس ها باید توجه بیشتری به آنها داشته 

باشیم.
در تهــران تعــدادی از ایســتگاه های مترو در 
سال های اخیر به آسانسور و مسیرهای تردد ویلچر 
و همچنین مســیر حرکت نابینایان تجهیز شده 
است اما هنوز اکثریت ایســتگاه ها فاقد آسانسور 
و علایم راهنما هســتند. در همین شرایط اجرای 
یک طرح پایلوت برای اســتفاده از صــدای زنانه و 
مردانه در قطارهــای زیرزمینی هــم فعلا دوران 
آزمایشی اجرا در خط 2 را طی می کند و باید دید 
در نهایت آیا درهمه خطوط گویندگی ایستگاه ها 
بین در مسیرهای رفت و برگشت بین زنان و مردان 
تقسیم می  شود یا اینکه همچون گذشته گویندگی 
ایســتگاه ها را به زنان را می سپارند.  در دنیا دلایل 
زیادی وجود دارد که اغلب ترجیح داده می شود از 
صدای خانم ها به عنوان صدای پیش فرض دستیار 
صوتی استفاده شود. بسیاری اعتقاد دارند که این 
موضوع، حتی ریشه در سنت دارد. در یک تحقیق 
در سال 2011، شــرکت کنندگان به صدای یک 
زن و یک مرد گوش داده اند و هــردو گروه مدعی 
هســتند که به طور ناخودآگاه از صدای گوینده زن 
بیشتر استقبال کرده اند. حتی اعلام شده است که 
زن ها از شنیدن صدای هم جنس خود، بیشتر لذت 
می برند. سایت ABC براین باور است که کشش و 
علاقه به  صدای زن از همان ابتدای طفولیت شروع 
می شود. استاد دانشگاه استنفورد، کلیفورد ناس در 
این باره می گوید: نوزادان به صدای یک خانم بیشتر 

از صدای یک آقا توجه می کنند.
بنابراین احتمالا یک کشش ناخودآگاه نسبت به 
صدای زن در وجود اکثر ما قرار دارد. بخشــی از آن 
ناشی از توجهی اســت که همه انسان ها در کودکی 
به صدای مادرانشــان دارند و به همین دلایل است 
که  صدای اکثر اپراتورهای تلفن و تبلیغ های موفق 

صوتی را صدای زنان تشکیل می دهد.

گزارش 

  تا زمانی که دیوارهای محافظ مترو) پی.اس.دی ها( نصب نشود ، استفاده  نابینایان از مترو امکان ندارد، نابینایان اگر وارد مترو شوند از 
سکو پایین می افتند و زیر قطار می روند 

روي خط خبر

یک نذر متفاوت برای کودکان

درخت نذر کنید
پارســینه| پروژه »نذر درخــت« با هدف 
آمــوزش و مشــارکت واقعــی کــودکان و 
دانش آموزان مراکز محروم تهــران آغاز به کار 

کرد. 
محمد مظاهری مشاور عالی پروژه داوطلبانه 
نذر درخت در آستانه هفته منابع طبیعی اعلام 
کرد: »نذر درخت، یک فرهنگ و رسم تاریخی 
در ایــران و ملل متمدن دیگر بوده که شــکل 
امروزی آن در بین بیش از 70 کشــور اروپایی، 
آمریکایی، آسیایی و آفریقایی پاس داشته شده 
و در قالب روزجهانــی درختکاری نمایش داده 
می شــود.«  او ادامه داد: »هرچند در فرهنگ 
غربی، منشأ این روز را 10 آوریل 1872 اعلام 
می کنند اما بنا به گواهی شــواهد و مستندات 
تاریخــی، فرهنگی و مذهبی، کاشــت درخت 
با نیــت عام المنفعه همزمان با شــکل گیری 
نخســتین حکومت ها درمیان پیشــینیان ما 
قدمت داشــته و درعین حــال، رهبران دینی 
و اسلامی نیز در سفارشــات و احکام عمومی 
و اجتماعی خود این ســیره و وقف را سفارش 
کرده اند.«  او افــزود: »در مرحلــه اول افتتاح 
نذر درخت در تهران طی هفته جاری کاشــت 
1000 اصلــه درخــت در 6 مدرســه و مرکز 
توانبخشی معلولان از منطقه شرق، شمال غرب 
و همچنین یک اردوگاه حاشیه ای در محدوده 

پاکدشت ورامین هدف قرار گرفته است.«

سردار کمالی: 

 فروش سربازی 
درسال 95 صحت ندارد

ایسنا| جانشین اداره ســرمایه های انسانی 
ستاد کل نیروهای مســلح در واکنش به اخبار 
منتشرشــده پیرامون تصویب فروش سربازی 
تأکید کرد که موضوعی به نام فروش ســربازی 
صحت ندارد.  ســردار موســی کمالی، درباره 
برخی از خبرهای منتشرشده پیرامون تصویب 
فروش ســربازی در مجلس گفت: روز گذشته 
برخی از رســانه های گروهی به نقل از یکی از 
نماینــدگان عضو کمیســیون تلفیق مجلس 
اعلام کردند که فروش سربازی در  سال 95 به 
تصویب رســیده که این موضوع صحت ندارد و 
ستاد کل نیروهای مسلح هیچ تصمیمی برای 
فروش سربازی نداشــته و آن را مغایر با اجرای 

عدالت درجامعه می داند. 

خبر

شهروند|  آمارهــا نشان می دهد 10 میلیون 
ایرانی مبتلا به فشــار خون و دیابت هســتند. 
اینها همان کسانی هســتند که در خطر ابتلا به 
نارسایی کلیه قرار دارند. دیروز که همایش روز 
جهانی بیماران کلیوی برگزار شد، متخصصان 
تاکید کردند 80 هزار ایرانی نارسایی کلیه دارند 
که در این شــرایط هر ســال 15 درصد به تعداد 
بیماران کلیوی افزوده می شود. داریوش آرمان، 
معاون انجمن حمایت از بیماران کلیوی که در 
این همایش صحبت می کرد، با اشــاره به تحت 
پوشش قرار گرفتن 80 هزار بیمار کلیوی از سوی 
انجمن حمایت از بیمــاران کلیوی، گفت: »هر 
 ســال بین 15 تا 20 درصد به تعداد این بیماران 
اضافه می شود.« به گفته او، سالانه حدود 3 هزار 
نفــر از بیماران کلیــوی، پیوند کلیــه دریافت 
می کنند که  سال گذشته 56 درصد این افراد از 
کســانی که  دچار مرگ مغزی شده بودند کلیه 
دریافت کردند و اگــر با همین روند پیش برویم 
تا چند سال آینده بیش از 80 درصد پیوند کلیه 
از مرگ مغزی خواهد بــود و نیاز به اهدای کلیه 
از فرد زنــده چه فامیل و چــه غریبه به حداقل 
ممکن می رســد. او به افزایش تعــداد بیماران 
کلیوی اشاره کرد: »در کنار این موضوع همزمان 
سن ابتلا به این بیماری نیز درحال کاهش است 
و البته مشــکل مهم دیگر کمبود تخت دیالیز و 
فرسودگی دستگاه های دیالیز در کشور است.« 
براساس اعلام آرمان، نیاز کشــور این است که 
ســالانه حداقل  یک هزار تخت جدید دیالیز در 
کشور اضافه شــود، اما سالانه حدود 200 تخت 
و دستگاه دیالیز اضافه می شود، به همین علت 
دستگاه های دیالیز زودتر فرسوده می شود. این 
مسأله هم کیفیت دیالیز را پایین می آورد و هم 
بیماران دیالیز را در معــرض عوارض و خطرات 

دیگری قرار می دهد.

احمد تــارا، فوق تخصص نفرولــوژی از دیگر 
سخنرانان این مراسم بود. او به مشکلات بیماران 
مبتلا به نارسایی کلیه اشاره کرد: »با اجرای طرح 
تحول سلامت، هزینه های ســرپایی و بستری 
بیماران کاهش یافته اســت اما آنچه باید بیشتر 
مورد توجه قرار گیرد، موضــوع آموزش مردم و 
پیشگیری از بیماری ها ازجمله بیماری های کلیوی 
است که متولی مشخصی ندارد و در این زمینه نیز 
نیازمند حمایت خیرین و سازمان های مردم نهاد 
هســتیم.« تارا ادامه داد: » سال گذشته در طرح 
تحول سلامت 900 میلیارد تومان برای بیماران 
خاص در نظر گرفته شد، اما این بودجه تخصیص 
پیدا نکرد و بعدا حذف شد و به جاهای دیگر رفت. 
این اعتبار قابل توجهی بود که دو تا سه برابر نیاز 
درمانی بیماران بود و نه تنها می توانست مشکلات 
درمان بیماران کلیوی و دیالیز آنها را حل کند بلکه 
می توانست برای آموزش و پیشگیری از نارسایی 

کلیه هزینه شود.«
عباس بصیری، رئیس انجمــن ارولوژی ایران 
هم در این همایش، به آمــار پیوند کلیه در ایران 
اشاره کرد: »در اغلب مراکز 89 درصد موارد پیوند 
موفقیت آمیز است و در بدترین مراکز درمانی ایران 
بیش از 71 درصد موارد پیوند موفقیت آمیز است، 
البته میزان پس نزدن پیوند در صورتی که پیوند 
از فامیل باشد، نســبت به غریبه کمتر است.« او 
درباره آمار بیماران مبتلا به بیماری های کلیوی 
گفت:  »در سال 1377، در ایران آمار مبتلایان به 
نارسایی کلیه 137 نفر به ازای هر یک میلیون نفر 
بود ولی این رقم 10 سال بعد به 435 نفر به ازای هر 
یک میلیون نفر رسید.« او با بیان این که نارسایی 
کلیه در جهــان رو به افزایش اســت، از افزایش 
5 درصدی سالانه این بیماری ها در کشور خبر داد 
و آن را تنها مربوط به بیماران کلیوی شناخته شده 

و تحت درمان عنوان کرد. 

در همایش روز جهانی بیماران کلیوی اعلام شد 

هر  سال 15  درصد به تعداد بیماران کلیوی اضافه می شود
 10 میلیون ایرانی در خطر ابتلا به نارسایی کلیه قرار دارند

 900 میلیارد تومان بودجه بیماران خاص حذف شد


